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Poslovanje v letu 1976
Pred nami je zaključni račun za 

leto 1976 in pa poročila posameznih 
sektorjev, iz katerih naj bi razbrali, 
kako smo poslovali v tem obdobju. 
Obravnavanje podatkov naj nam 
pove, ali so bila naša predvideva
nja pravilna in realna v odnosu 
na vplive, tako notranje kot zuna
nje. Dosežni rezultati na posamez
nih področjih dejavnosti se končno 
odrazijo v ustvarjenem dohodku in 
kolikor je ta boljši, nas storjene 
pomanjkljivosti med delom manj 
vznemirjajo kot sicer.

GOSPODARSKA GIBANJA
Leto 1976 je bilo v pogledu gospo

darjenja zelo burno. Resolucija v 
gospodarskih gibanjih je napoveda
la velike spremembe v pogojih go
spodarjenja. Glavna izhodišča go
spodarjenja naj bi bazirala na na
daljnji stabilizaciji ni zmanjšanju 
inflacije. Na osnovi tega izhodišča 
je bilo določeno, da cene v po
prečju ne smejo preseči 6,5 % po
večanja, kar pa je moč doseči pod 
pogojem, da bo produktivnost hi
treje naraščala kot pa osebni do
hodki, v meje realnosti pa naj bi 
spravili tudi družbeno porabo, ki 
se kot vemo napaja iz gospodarstva, 
izvoz je bil postavljen med priori
tetne naloge in bi se moral pove
čati, zato pa ga je treba podpirati 
z vsemi sredstvi, uvoz pa naj bi 
zmanjšali in poiskali nadomsetilo 
doma v državi. Tem zahtevam re
solucije so sledili konkretni ukrepi, 
zato smo se že na začetku leta sre
čali z zakonom o zavarovanju pla
čil, ki je uvedel nov način plače
vanja z gotovino, čeki in menicami 
in vzbudil precej strahu in pesimiz
ma v gospodarskih krogih. Kot so 
kasnejša dogajanja pokazala je bil 
ta strah odveč, nov način pa je do
prinesel k izboljšanju likvidnosti in 
tudi garancijo, da bodo prodani iz
delki tudi pravočasno plačani. 
Zmanjšanje uvoza se je realiziralo 
v predpisih o omejitvah uvoza do
ločenih vsrt blaga in v vezavi iz
voza z uvozom. Na črno listo je pri

šel tudi žagan les vseh vrst, ki 
smo ga do tedaj uvažali predvsem 
za proizvodnjo vrat. Vezava uvoza 
na izvoz nas ni toliko prizadela, saj 
smo računali le tega znatno pre
seči v primerjavi z letom 1975. K 
realizaciji resolucije o gospodarje
nju naj bi pripomogla tudi nova 
organiziranost gospodarstva, naka
zana že v novi ustavi in konkretizi
rana v novem zakonu o združenem 
delu, ki je bil na začetku leta ob
javljen kot osnutek s tem, da se 
nakazane rešitve tudi že upoštevajo 
v praksi. Družbena preobrazba v 
smislu ustave je zajela poleg gospo
darstva še negospodarstvo — druž
bene dejavnosti, ki naj bi svojo 
dejavnost finanicrale v okviru po
treb na podlagi samoupravnega do
govarjanja in sporazumevanja, tj. 
med porabniki in izvajalci. S tem je 
bila v nekem smislu povečana odgo
vornost proizvajalcev za delo teh 
dejavnosti in razširjen sklep nalog 
izven meja temeljne organizacije in 
podjetja.

IZPOLNJEVANJE LETNEGA 
PLANA

Tako približno je izgledala situaci
ja na začetku leta, ko smo spreje
mali svoje plane pri čemer naj bi 
upoštevali vse nakazane napovedi. 
Sam plan smo si določili na podlagi 
obstoječih proizvodnih kapacitet, v 
primeru proizvodnje notranjih vrat 
pa tudi predvidenih, saj je bilo 
predvideno, da začne v začetku dru
gega polletja delati nova rekonstru
irana vratama. Za zagotovitev iz
vršitve plana so bili sprejeti ukrepi 
oziroma program akcij, katerih iz
hodišča je bila obstoječa problema
tika na posameznem področju dela. 
Izvajanje akcij smo po dogovoru 
analizirali vsake tri mesece, da bi 
jih po potrebi dopolnjevali ali pa 
pospešili njih izvajanje.

Pri formiranju akcij je bilo po
trebno upoštevati predvsem dejstvo, 
da je proizvodnja stolov zaradi re
cesije v svetu pred tem upadla za 
okrog 40°/o in predvideno stagnaci-
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jo na področju stavbnega pohištva. 
Vsled tega se je sama po sebi vsi
lila misel, da naj v letu 1976 izvoz 
»rešuje« situacijo za razliko od leta 
1975, ko jo je reševal notranji trg. 
To predpostavko pa vendar ni bilo 
tako lahko realizirati, kakor je bila 
izrečena. Na začetku leta je proiz
vodnja stolov v obeh stolarnah šele 
začela oživljati, čeprav so bile mož
nosti prodaje zelo ugodne. Število 
delavcev je bilo skrčeno, na skladi
šču pa minimalne zaloge, ki niso 
dopuščale širšega razmaha proiz
vodnje. Tako v prvih mesecih nismo 
dosegali planirane proizvodnje in 
čeprav se je situacija iz dneva v dan 
izboljševala, ni bilo moč nadokna
diti zamujenega. Na novo sprejeti 
delavci, ki naj bi zapolnili potrebe, 
ob uvajanju niso mogli dati vsega 
od sebe, odraz tega pa je bil v ne
doseganju plana. Zato torej stolarne 
niso dosegle plana in znaša izpad 
v obeh 6,2 %. Primerjava z letom 
1975 nam pove, da je bilo proizvod
nje v Borovnici po vrednosti več 
za 82 %, na Verdu pa za 57 %. Ta 
primerjava nam pove le-to, da nam 
je uspelo proizvodnjo stolov dvigniti 
na nivo iz leta 1974 oziroma za ma
lenkost preseči, s tem pa primemo 
izkoristiti tehnične zmožnosti. Vpliv 
na proizvodne rezultate je imela 
tudi upeljava novih izdelkov in tudi 
zahteva po razširjeni površinski ob
delavi.

Ne glede na tržna gibanja smo 
se v proizvodnji stavbnega pohištva 
opredelili, da je potrebno plan iz
vajati. Ker pa je odprema iz me
seca v mesec upadala, so začele za
loge naraščati. To nas je prisililo 
k iskanju nadomestne proizvodnje. 
Upeljava drugih artiklov pa ni pri
šla v poštev, saj tega po eni strani 
ni dopuščala opremljenost delavnic, 
po drugi strani pa ne bi dosegli 
želj enih rezultatov zaradi uvajanja 
delavcev v delo, preskrbi novih ma
terialov itd. Odločitev je bila na to 
v tem, da se plan zniža na nivo 
tržnega povpraševanja, kar je bilo 
tudi sprejeto s strani kolektiva in 
samoupravnih organov. Čeprav so 
kasneje zahteve po stavbnem pohi
štvu narastle, iz obsega rebalansi- 
ranega plana ni bilo mogoče preiti. 
V rebalans plana notranjih vrat 
smo vključili tudi zamudo pri reali
zaciji investicije, ki je napovedala 
zaključek v najboljšem primru ob 
koncu leta. Zato je bilo tu tudi naj
večje znižanje. Proizvodnjo vhodnih 
vrat je pestilo predvsem v drugem 
polletju pomanjkanje ustreznega le
sa (framire, macesen), ki ga pri 
domačih firmah nismo mogli dobiti 
v potrebnih količinah, uvoz pa kot 
že omenjeno, je bil omejen, posto
pek za uvoz pa od prošnje do reali
zacije silno dolg. Tem razlogom lah
ko pripišemo, da tudi rebalansira- 
nega plana v stavbnem pohištvu 
nismo dosegli. Borovnica je dosegla 
zelo velik izpad, in sicer 24 %. Verd 
pa 5 %. Tudi primerjava po vredno
sti z letom 1975 nam potrdi slabšo 
proizvodnjo, saj je bila v Borovnici

manjša za 18 %, na Verdu pa kar 
za 44 %.

Žagarska proizvodnja je vedno 
odvisna od dotoka hlodovine. Ta je 
bil manjši kot v letu 1975, pa tudi 
neenakomeren, kar je pogojevalo 
dodatne težave. Čeprav so nam take 
težave poznane, pa se vendar do
sti ali skoro nič ne da vplivati 
na zmanjšanje takih nihanj. Primer
java realizacije s planom po vredno
sti nam pove, da je borovniška 
žaga presegla plan za 5 %, žaga na 
Verdu pa za 23 %. Razlago za tako 
razliko je iskati v tem, da je plan 
upošteval en gater v dveh izmenah, 
večkrat pa je tekel v treh izmenah.

Samo primerjava vrednostnih po
datkov pa nam ne da prave slike 
doseženih rezultatov v sami proiz
vodnji. Zato si oglejmo še podatke 
o izdelanih količinah. Naj večji pre
mik se zopet kaže v proizvodnji sto
lov. Borovnica je napravila v letu 
1975 122.000 kom. raznih stolov, v 
letu 1976 pa 236.000 ali 86 % več, 
Verd pa 230.000 kom. v letu 1975 in
309.000 v letu 1976 ali 34 % več. Pri 
tem je treba tudi tu omeniti, da je 
bila tudi po količini dosežena raven 
proizvodnje iz leta 1974 in s tem 
podana izkoriščenost kapacitet. 
Proizvodnja vrat po količini pa je 
bila znatno nižja. Kompletnih no
tranjih vrat je bilo izdelanih 77.000 
kom. za razliko od leta 1975, ko je 
bilo izdelanih 99.000, kar pomeni 23 
odstotkov manj, vratnih kril pa
41.000 ali 2.000 več kot v letu 1975. 
Nadalje je količinsko žaga v Borov
nici nažagala 13.900 kubičnih metrov 
lesa, napram letu 1975, ko ga je bilo 
14.300 kubičnih metrov, žaga na Ver
du pa 12.300 kubičnih metrov na
pram letu 1975, ko ga je bilo 11.000 
kubičnih metrov. Ob teh podatkih 
pa že lahko ocenimo tudi produk
tivnost. Če upoštevamo, da je za
poslenost v letu 1976 narastla v 
primerjavi s prejšnjim obdobjem 
pa v stolarnah količine niso porast- 
le v istem obsegu, v obeh ostalih 
proizvodnjah pa so celo padle. Ne
kaj razlogov za tako stanje je bilo 
že navedenih, vendar ni naša na
loga poiskati opravičila temveč 
vzroke, da bi jih v bodoče lahko 
odpravili.

POZORNOST KVALITETI
Veliko pozornosti smo posvečali 

kvaliteti proizvodnje. S stalnim opo
zarjanjem na pomembnost tega 
vprašanja se je skušalo vplivati na 
proizvodnjo, da bi dajala od sebe 
kar najbolj kvalitetne izdelke, ven
dar vedno ni bilo tako. Reklama
cijski spisek naših izdelkov, stolov 
in vrat je kar primerno dolg in ob 
njih reševanju se je pokazala upra
vičenost reklamacij. Za uvedbo služ
be tehnične kontrole naj bi stanje 
izboljšali, mislim pa, da nismo do
segli tistega, kar smo želeli. Delo 
le-te je bilo preveč osredotočeno na 
statistično ugotavljanje števila in 
vrst primerov napak v proizvodnji, 
katerim niso sledili ustrezni ukrepi.

To službo bo potrebno v bodoče 
izboljšati, čemur bodo morali pri
spevati sami kontrolorji.

PRODAJA NA NOTRANJEM TRGU
V prodaji na notranjem trgu se 

srečujemo z velikimi odstopanji v 
absorbciji izdelkov. V prvi polovici 
leta je bila prodaja minimalna in 
je bila celo v upadanju v primer
javi z januarjem. Razlogi so bili 
predvsem v pričakovanju, kaj bo 
prinesel novi zakon o zavarovanju 
plačil, ki je stopil v veljavo v me
secu aprilu. Trgovina ni hotela spre
jemati robe in je imela takorekoč 
prazna skladišča, izdelki pa so osta
jali v skladiščih proizvajalcev. Tudi 
v našem primeru je bilo tako. Na
dalje se je začela odražati spre
memba v politiki stanovanjske iz
gradnje, kjer je dobila prioriteto 
družbeno usmerjena izgradnja. Iz 
tel razlogov so bili za stavbno po
hištvo koncem leta 1975 ukinjeni po
trošniški krediti, kar pa je občutila 
tudi trgovina. Tako se na eni strani 
družbena izgradnja še ni uspela 
ustrezno organizirati, zato gradenj 
ni bilo, hkrati pa je bila zavrta in
dividualna iniciativa. Merilo za to 
so bila vhodna vrata kot izrazito 
individualni artikel, dočim so no
tranja vrata vsaj na področju grad
beništva obdržala nivo iz prejšnje
ga obdobja, vendar le ob tem, da 
so bili vključeni novi kupci. Glede 
na tako problematiko je bilo po
trebno pojačati zasedbo v komer
ciali. Ponovno je bilo zasedeno de
lovno mesto predstavnika za Hrva
ško, izvršena pa tudi reorganizacija 
tako, da se je prodaja razdelila na 
gradbeni del z montažo in trgovin
ski del. Namen te delitve je bil do
seči poglobljeno obdelavo posamez
nih zvrst tržišča in možnost opera- 
tivnejšega in ekspeditivnejšega po
seganja v iskanju novih kupcev. 
Te spremembe so opravičili v dru
gem polletju doseženi rezultati, saj 
se je število naših odjemalcev znat
no povečalo, tako, da kasneje nis
mo niti mogli ustreči njihovim že
ljam in potrebam.

V interesu povečane prodaje je 
tekla tudi akcija obnovitve prodaje 
na potrošniški kredit. Tak način je 
bil nato s predpisi res urejen v me
secu maju, v zvezi s tem pa smo 
se odločili, da bomo tudi sami pro
dajali na potrošniški kredit. V ta 
namen nam je banka odobrila 
5.000.000,- din kredita s tem, da ga 
uporabimo za prodajo v lastnem 
prodajnem skladišču in damo na 
razpolago trgovini, da bi ta naše iz
delke prodajala na kredit. Vendar 
moramo reči, da na tem področju 
rezultatov ni bilo v takem obsegu, 
kot smo pričakovali, ker so se take 
možnosti odprle vsem, po drugi stra
ni pa je bilo denarja v bankah do
volj in so ga trgovine v te namene 
dobivale direktno tam.

Čeprav se je možnost prodaje v 
drugem polletju znatno izboljšala 
pa je trgovina zahtevala svoje. Zna-



NAŠE DELO STRAN 3

no je namreč, da so v trgovini mar
že zamrznjene že od leta 1971 in jih 
še danes smejo obračunati samo v 
tisti višini kot je bila zatečena ob 
zamrznitvi. Trgovina torej trdi, da s 
temi maržami ne more poslovati in 
je prisiljena iskati dodatnih virov 
dohodka. Te dodatne vire pa za
hteva od proizvajalcev v obliki ra
batov, super rabatov, količinskih ra
batov in cassascontov, katere pa je 
treba dajati na dobropisih torej iz
ven poznanih pravil. Na ta način 
smo prelili trgovini čistega dohodka 
v višini 1.600.000 din. Temu zlu se 
ni bilo moč upreti, ker je tak način 
dela postal splošna praksa. Mi ver
jamemo, da trgovina z maržami, ki 
jih sme obračunavati ne more de
lati, vsi pa vedo, kako si pomagajo, 
vendar se nič ne ukrene, da bi se 
stvari normalizirale.

Poleg tega, da si zmanjšujemo do
hodek z dajanji rabatov pa se ved
no bolj zapirajo škarje med lastno 
in prodajno ceno. Cene surovinam 
naraščajo preko resolucij skih po
stavk, dočim imamo prodajne cene 
še iz leta 1974. Sicer sedaj teče 
postopek za popravek cen, vendar 
pa na ekspeditivnost tega vpliva 
politika zadrževanja cen na seda
njem nivoju, zato trenutno ni izgle- 
dov, da bi kaj kmalu prišlo do po
pravka.

Ob vseh nakazanih problemih in 
prizadevanjih za njih odpravo, pa 
plana prodaje nismo dosegli. Izpad 
znaša 8 % pri tem, da znaša v Bo
rovnici 11 %, na Verdu pa je preko
račitev za 4 %.

PRODAJA V IZVOZ
Na področju izvoza so bili boljši 

izgledi. Povpraševanje se je izbolj
šalo, zato je imel plan tudi trdnej
šo podlago. V izvozni politiki smo 
si zastavili nalogo razširiti krog kup
cev, po možnosti predvsem direktni 
izvoz. Nadalje naj bi tudi več na
pravili na razširitvi prodaje na ev
ropskem tržišču, čeprav je v ne
kem smislu bolj problematičen. Ta
ko korekturo nam je narekovala 
znana recesija pred tem, da bi jo 
v slučaju ponovitve tako veliko ne 
občutili. Vendar pa sedanja struk
tura prisotnosti na trgu še ni do
segla zastavljenih ciljev. Tako smo 
s stoli še vedno v ZDA z 87 %, Ka
nadi s 6 %, Evropi s 5 % in Avstra
liji z 2 %. Izvoz žaganega lesa in 
vrat, ki sta zastopana v celotnem 
izvozu s 7 % pa ne vplivata na na
vedeno strukturo, razen da s tema 
dvema artikloma razširjamo pro
dajo tudi v države v razvoju. Zna
ten premik je bil dosežen v nepo
sredni prodaji, ki se je povečala 
od 5 na 10 % s tem, da smo razši
rili krog kupcev v ZDA. Politiko v 
tej smeri pa bomo še gojili, vendar 
ne v škodo dosedanjih poslovnih 
zvez z večjimi jugoslovanskimi iz
vozniki.

Kljub temu, da je proizvodnja 
stolov porastla, pa na začetku leta, 
tja do prvega polletja nismo do

segli plana, čeprav so tržne možno
sti bile. Vrednostno smo v drugem 
polletju uspeli vse izpade pokriti 
tako, da je bil plan dosežen in 
celo več kot smo ga dosegli v letu 
1974, kot do takrat najboljšem letu 
v izvozu. S šestimi milijoni dolar
jev izvoza pa se uvrščamo med naj
večje izvoznike lesne panoge v Slo
veniji.

Če je pred tem izvoz bil zanimiv, 
saj se je dalo nekaj zaslužiti, pa 
postaja vedno bolj problematičen 
s stališča ustvarjanja čistega dohod
ka. Razen nekaterih bonitet kot 
ugodnejšega kreditiranja izvoza, 
drugih ni bilo, čeprav smo jih pri
čakovali več, saj bi imeli podlago 
v splošni gospodarski politiki. Iz- 
gleda tako, kot da izvoz za državo 
ni več tako zanimiv, saj so uvozne 
restrukcije znatno izboljšale zuna- 
nje-trgovinsko bilanco, torej pri
manjkljaj zato ni več takega po
sluha s strani zveznih organov za 
upravičene zahteve proizvajalcev iz
voznikov po povečanju premij in 
drugih ugodnosti. Še več. Z izvo
znimi premijami se vzpodbuja iz
voz surovin, ki jih moramo zato 
plačevati po cenah, ki jih nudi zu
nanji kupec. S tem pa se rentabil
nost izvoza še bolj ogroža. Če po
vemo, da so cene surovinam narast- 
le za okrog 30%, prodajne cene pa 
nam je na začetku leta uspelo dvig
niti nazaj na nivo iz leta 1974, nam 
kaj hitro postane jasno, da so trdit
ve točne.
NABAVA

Nabavni trg je bil dokaj proble
matičen. Naloga nabave je bila pre
skrbeti toliko hlodovine, da bi po
krili kapacitete žag in si tudi tako 
zagotovili ustrezno surovino za na
daljnjo predelavo. Vendar pa je 
vpliv recesije prizadel tudi gozdarje, 
ki so predvsem pri bukovini zmanj
šali etat, tako da v prvih mesecih 
ni bilo ne hlodov, ne žaganega lesa

in decimiranih elementov. Plana na
bave hlodov tako nismo dosegli niti 
pri bukovni, niti pri jelovini. Skoraj 
v celoti je odpadla dobava jelovine 
iz drugih področij, pa tudi ljubljan
ski GG nas je okrnil za 4.000 kubič
nih metrov. Ob takem stanju smo 
zato, da bi oskrbeli proizvodnjo sto
lov, povečali nakup žaganega lesa 
in decimiranih elementov. Tako je

bilo skupno nabavljenih 9.300 kubič
nih metrov decimiranih elementov 
in 5.100 kubičnih metrov bukovega 
žaganega lesa. Zato v proizvodnji 
stolov večjih problemov s te strani 
ni bilo. Težje je bilo z nabavo lesa 
za vrata, predvsem vhodna. Vzroki, 
kot že povedano, so bili v prepo
vedi uvoza, koperska žaga pa nam 
ni mogla ustreči v naših zahtevah, 
ne glede na partnerstvo v Sloveni- 
ja-Boys, saj je imela dotok hlodov 
izpod planiranega. Težave so bile 
tudi pri ostalih materialih, kot veza
ne plošče, lesonit, kar se je odra
žalo v sami kvaliteti in pa rokih 
dopreme. Tu je bilo dosti nihanj, 
ki so otežkočali programiranje pro
izvodnje in prodaje. Potrebna je 
bila pogostnejša koordinacija dela 
oziroma kontakti med tem triko
tom, zato smo se dogovorili, da se 
delavci iz teh področij enkrat te
densko sestajajo, preverjajo stanja 
in tako pravočasno ukrepajo vsak 
na svojem področju. Tak način de
la se je pokazal kot pozitiven, saj 
je pripomogel k hitrejšem odprav
ljanju napak. Uspešnost nabavne 
službe pa je odvisna od pravočas
nega naročanja. Zahteva po naroča
nju enkrat na mesec se kaj težko 
prebije k realizaciji zlasti v Borov
nici, kar vse kaže na pomanjkanje 
čuta do planskega dela. Težave za
radi takih pomanjkljivosti si bodo 
morali prizadeti pripisati sami sebi, 

' končno pa vendar že spregledati, 
da tako obsežne proizvodnje ni moč 
obvladati z delom po načelu »iz 

rok v usta«.

Energetski objekt v Borovnici proizvaja že prve kilovate moči
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DOHODEK
Kljub vsem pomanjkljivostim zno

traj podjetja in zunanjim vplivom 
pa je bil dohodek nad pričakova
nji. V primerjavi z letom 1975 je 
bil v Borovnici večji za 19 %, na 
Verdu pa za 47 %. Seveda pa je to 
dohodek pred delitvijo oziroma od
bitki obveznosti, ki jih imamo na 
podlagi zakonitih predpisov in na 
podlagi sprejetih samoupravnih spo
razumov.

Te obveznosti so porastle v pri
merjavi z letom 1975 v Borovnici 
za 33 %, na Verdu pa za 45 %, tako 
da je Borovnici ostalo za v sklade 
35 % manj, na Vedu pa 70 % več 
kot v letu 1975, vendar skupno 10 % 
manj. Vendar pa tudi ta sredstva 
v celoti še niso naša. Odšteti je 
potrebno še posojilo za nerazvite 
republike, za razvoj železnic, luk in 
elektrogospodarstva, za gradnjo 
cest in pokrivanje izgub železnice 
tako, da ostane v celotnem podjetju 
za razširjeno reprodukcijo oziroma 
nove investicijske naložbe le še 
27 % tistega, kar nam je ostalo v 
letu 1975 ali v absolutni številki 
997.746 din. Iz tega se vidi kako 
močno je obremenjen dohodek go
spodarstva in ta obremenitev iz 
dneva v dan narašča. Vsi, ki se se
daj financirajo po takozvanem na
čelu svobodne menjave dela misli
jo, da je prišel čas, ko lahko svo
bodno posegajo v dohodek gospo
darstva, pa čeprav na podlagi sa
moupravnih sporazumov, ki pa jih 
čestokrat izsilijo.

Čeprav je bila v našem podjetju 
že sedaj navada, pa zakon o zdru
ženem deilu izrecno določa, da mo
rajo delavci spremljati dosežene 
uspehe svoje temeljne organizacije 
in podjetja na podlagi primerjave

Montaža novega silosa v Borovnici 
v zaključni fazi

posameznih postavk s prejšnjim ob
dobjem izračunane na delavca. Ta
ko ugotovimo, da so pozitivni in
deksi pri dohodku, čistem dohodku 
in realiziranih osebnih dohodkih na 
delavca v obeh temeljnih organiza
cijah, in sicer v Borovnici po vrsti 
106, 102 in 119 ter na Verdu 139, 
133 in 128, negativni pa prav tako 
v obeh temeljnih organizacijah pri 
akumulaciji na dohodek, akumula
ciji na čisti dohodek in akumula
ciji na poprečno uporabljena sred
stva. Ta negativnost je izražena v 
indeksih v Borovnici po vrsti 47, 
49 in 35 ter na Verdu 76, 79 in 94. 
Ti pokazatelji nam povedo, da je 
akumulativnost padla zaradi prej 
navedenih razlogov.

V dohodku so upoštevani tudi 
osebni dohodki. Skupni znesek iz
plačanih osebnih dohodkov se je 
povečal za 33 % napram letu 1975, 
vendar gre na račun dejanskega po
večanja osebnih dohodkov na de
lavca 18 %, razlika pa na večje šte
vilo zaposlenih. Problema nagraje
vanja po delu v pretečenem letu 
nismo rešili. Ker je že na samem 
začetku kazalo, da celoten sklop 
problemov v enem paketu ne bo 
moč razrešiti, se je pristopilo k po
večanju osnov za delitev osebnih 
dohodkov, s tem, da bi ostale pro
bleme, ki smo jih označili kot III. 
fazo rešili tekom leta. Ta naj bi 
bila predvsem v reviziji analitične 
ocene, ki naj bi upoštevala spreme
njeno strukturo proizvodnje in s 
tem večjih zahtev na posameznih 
delovnih mestih. Vendar pa te na
loge nismo opravili.

Glede izplačanih osebnih dohod
kov na delavca lahko ugotovimo, 
da smo v okviru lesne industrije 
nad poprečjem, vendar pa zaosta
jamo na poprečju OD v gospodar
stvu tako kot celotna lesna panoga. 
Ta razkorak se počasi povečuje v 
našo škodo in tako vedno bolj za
ostajamo. Pri izplačevanju OD smo 
vezani na družbeni dogovor in pa
nožni samoupravni sporazum o me
rilih za delitev dohodka in osebnega 
dohodka. Čeprav torej naši osebni 
dohodki niso bili zavidljivi, pa smo 
kljub temu prekoračili maso dolo
čeno z resolucijo za dva odstotka, 
razlogi pa so v prekomernem pora
stu stroškov in iz omenjenih ob
veznosti.

SAMOUPRAVA

Zelo veliko dela je bilo opravlje
nega okrog priprav za samoupravno 
organiziranost po novem zakonu o 
združenem delu. Kot izbrana delov
na organizacija smo že v aprilu pri
stopili k analizi stanja in nakazali 
bodočo organiziranost.

O tej problematiki se je razprav
ljalo preko celega leta tako, da so 
posamezna vprašanja dosti bolj jas
na kot na samem začetku. Celotna 
predvidevanja so poznana vsem de
lavcem, saj so jim bila pismeno 
posredovana.

Na področju samouprave je bil 
napravljen znaten napredek. Zago
tovljeno je bilo, da so delavci ne
posredno odločali o vseh tistih za
devah, ki so navedene v zakonih in 
naših samoupravnih aktih in se je 
v celoti uveljavila praksa, da je v 
takih zadevah predlagatelj delavski 
svet za razliko od tistih zadev, o 
katerih odloča delavski svet, kjer 
prdelagatelj nastopa ustrezni izvr
šilni organ (odbor za proizvodnjo 
in razvoj, odbor za medsebojna raz
merja). Predhodno posredovanje in
formacije je bilo poverjeno moj
strom kot informatorjem, ki so ust
rezna predhodna pojasnila dobivali 
od poslovodnih organov. Ker se je 
ob analizi informiranosti pokazalo, 
da ta ne zadovoljuje in ni zadovo
ljiva podlaga za kasnejše odločanje, 
smo uvedli poleg časopisa »Naše 
delo« še posebni informator, ki iz
haja približno tedensko in omogoča 
delavcem, da so na tekočem z naj
važnejšimi problemi. Zborov samo
upravnih grup je bilo preko leta 
precej. Ob obilici samoupravnih 
sporazumov, ki smo jih morali spre
jeti v pretečenem letu — teh je bilo 
kar osemindvajset — je ponavadi 
zmanjkalo časa, da bi se na teh 
zborih kaj več pogovarjali o samih 
problemih proizvodnje, pomanjklji
vostih pri delu in kako naj bi jih 
odpravili, o medsebojnih odnosih 
itd. Smatram, da bomo morali v 
bodoče najti čas tudi za obravnavo 
lastnih problemov, saj je živa bese
da najboljši informator. Vse bolj se 
uveljavlja tudi načelo, da ne more 
biti seje brez predhodno priprav
ljenih materialov. Tako je sedaj že 
redek primer, da za posamezno toč
ko dnevnega reda ni pismene doku
mentacije, če pa ta ni bila poslana 
vnaprej, pa je bila razdeljena na 
samem zasedanju. S tem poslovod
ni organi opravljajo svojo dolžnost, 
ker imajo delavci pravico do vseh 
potrebnih informacij, vprašanje pa 
je, če tudi delavci opravijo svojo 
dolžnost, da materiale preberejo. 
Lahko trdimo, da ne vsi, vendar pa 
se opaža, da je za vse vrste infor
macij torej tudi materialov, vse več
ji interes.

Izmed samoupravnih aktov smo v 
pretečenem letu sprejeli pomemben 
dokument, ki zadeva naše nadaljnje 
perspektive. To je bil samoupravni 
sporazum o temeljih planov za ob
dobje 1976—1980, kakor tudi na tej 
podlagi plan razvoja za to obdobje. 
Poleg navedenega, ki je najpomemb
nejši, je bilo sprejteih še vrsto dru
gih samoupravnih aktov.

DRUŽBENI STANDARD
Veliko je bilo storjenega na po

dročju družbenega standarda, zlasti 
stanovanjske izgradnje. Programi so 
bili realizirani v smislu nakazane 
politike in je bilo na ta način dano 
v uporabo delavcem skupno 12 sta
novanjskih enot.

Kljub obilici problemov, ki smo 
jih več ali manj uspešno razreševali
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in na tej podlagi doseženimi rezul
tati, moramo biti vendarle vsaj do 
neke mere zadovoljni. Moram reči, 
da je bilo vloženih dosti naporov 
vseh članov poslovodstva pa tudi 
drugih delavcev, da so se problemi 
pravočasno odpravljali. Še bolj 
uspešno pa bo naše delo, če bomo 
znali držati medsebojne odnose v 
tovariškem vzdušju, za kar pa je

pogoj utrjevanja in te odgovornosti 
do lastnega dela in zadolžitev ter 
strokovnega opravljanja nalog.

Zavedam se, da se v tem poro
čilu nisem dotaknil prav vseh de
javnosti podjetja, vendar pa sma
tram, da omenjena problematika 
kljub temu nakazuje sklop bistve
nih vprašanj, ki nam zaokrožujejo 
celoto. V. M.

Razdelitev dohodka
TOZD Tovarna vrat Borovnica v 000 din

Znesek Struktura Znesek Struktura

Celotni prihodek 129.691 139.106 _
Porabljena sredstva 93.470 — 96.118 —

Dohodek 36.221 100.00 42.988 100.00
— pogodb, obveznosti 3.213 8.87 4.375 10.18
— zakon obveznosti 5.455 15.06 6.372 14.82
Čisti dohodek 27.553 76.07 32.241 75.00
— OD + OP 19.879 54.88 27.242 63.37
— lastni skladi 1.710 4.72 1.611 3.75
— poslovni sklad 5.964 16.46 3.388 7.88
Število delavcev po urah 426 476

TOZD Parketarna Verd

Znesek Struktura Znesek Struktura

Celotni prihodek 83.416 107.156
Porabljena sredstva 55.568 — 66.298 —

Povečanje dohodka — — 86 —
Dohodek 27.848 100.00 40.945 100.00
Pogodb, obveznosti 3.979 14.29 6.164 15.05
Zakonske obveznosti 3.425 12.30 5.903 14.42
Čisti dohodek 20.444 73.41 28.878 70.53
OD in OP 17.960 64.49 24.648 60.20
Ostali skladi 1.357 4.87 1.767 4.31
Poslovni sklad 1.127 4.05 2.463 6.02
Število delavcev po urah 408 432

A. S.

Rekonstrukcija v Borovnici
»Srečno, zadovoljno in uspešno 

1977« so bile besede ob koncu pre
teklega leta z željo, da bi bili uspehi 
v prihodnjem letu čimboljši. Ob 
zastavljenih ciljih in željah v sta
rem letu je ostalo malo in še to 
obdarovano s skromnimi rezultati. 
Želja po dokončanju obsežne na
ložbe se ni uresničila, ker smo 
že v mesecu marcu ugotovili, da 
nam za dejansko dokončanje z ozi
rom na zastavljeni in povečani pro
gram podražitvami primanjkuje še 
milijardo starih dinarjev sredstev. 
Ko je že kazalo, da bomo z re
konstrukcijo prekinili, pa smo z ve
likimi napor iuspeli finančno stanje 
urediti s tem, da smo od kreditorja

Ljubljanske banke dobili 4.000.000 
din dodatnega kredita. Na osnovi 
tega pa smo morali sami zagoto
viti še 6.968.520 din lastnih sredstev 
od katerih bomo okrog 3.124.000 din 
koristili v letu 1977.

Po kadrovski spremembi v inve
sticijski službi smo zadevo uspeli 
urediti do stanja, ki je lahko nare
kovalo jasnejšo sliko dokončanja 
rekonstrukcije. Za dokončanje skla
diščne hale je zmanjkalo sredstev, 
tako da garderob in sanitarij ni 
bilo mogoče dokončati. Stroji so 
čakali na montažo prav tako kotel 
in silos. Dokumentacija je bila v 
stanju, na osnovi katere ni bilo mo
goče pridobiti ustreznih gradbenih

dovoljenj, ter objekte tehnično pre
vzeti in usposobiti za uporabo. V 
tem času so se nadaljevala samo 
montažna dela za katera so bile 
sklenjene v mesecu decembru 1975 
predhodne pogodbe. Investicija se 
je v mesecu marcu znašla v sta
nju v katerem se ne bi smela. Na
mesto, da bi v tem obdobju z deli 
nadaljevali, smo vse sile usmerili 
v obrazložitve in utemeljitve Ljub- 
lajnski banki za najetje dodatnega 
kredita in za izdelavo veljavne teh
nične dokumentacije. Po poslani 
vlogi za odobritev kredita smo na 
ugodno rešitev z nestrpnostjo čakali 
do meseca julija 1976. Ko smo pre
jeli obvestilo smo šli v pridobitev 
predračunov in pogodb za potrebna 
montažna dela. Poudarim naj da 
smo od meseca aprila do oktobra 
z montažnimi deli čakali in jih ni
smo uspeli pravočasno zaključiti.

Medtem smo v začetku septembra 
1976 z lastnimi sredstvi začeli grad
njo energetskega objekta, silosa in 
kanalizacije. Dela so potekala v za
četku točno po zastavljenem roku, 
ki pa so pozneje odstopala v glav
nem zaradi vremenskih neprilik. 
Kratko zastavljeni rok, ki je zago
tavljal usposobitev kotlovnice in tra- 
fo postaje do 15. 11. 1976 je bil 
dosežen s postavitvijo kotla na te
melj. Sprememba z dvigom kesona 
kotla zaradi visoke talne vode je 
pripomogla, da je bil predvideni 
rok tudi v celoti realiziran ter inve
sticija cenejša za okrog 100 starih 
milijonov din. Težave so se začele 
z dokončanjem trafo postaje, ki 
zaradi slabega vremena in zakasnit
ve ključavničarjev ni bila dokončna 
in pripravljena za montažo trans
formatorjev.

Zastoj smo kompenzirali z nada
ljevanjem montaže instalacij v 
adaptirani vratarni ter dokonča
njem lakirnice. Investicijsko teh
nično dokumentacijo smo uspeli 
pripraviti ter pridobiti gradbeno do
voljenje.

V mesecu decembru 1976 smo na
daljevali z delom pri montaži kot
la in dokončanjem instalacijskih del 
v adaptirani vratarni. 15. 12. 1976 
smo končno dobili uradno tudi do
voljenje za poizkusno obratovanje 
lakirnice in skladišča, ki bo trajalo 
6 mesecev. V tem času bomo morali 
odpraviti vse pomanjkljivosti, ki so 
pogoj za pridobitev uporabnega do
voljenja. Pravkar se zaključujejo 
gradbena in obrtniška dela v ane
ksu (garderobe in sanitarije) vra- 
tame tako, da bo ta del objekta 
sposoben za koriščenje že v sredini 
meseca aprila 1977.

To bo za vratamo vsekakor ve
lika pridobitev saj so neustrezne 
garderobe in sanitarije pereč pro
blem že vrsto let. Montaža jekle
nega podstavka za Moldow filterske 
celice (odsesovanje lesnih odpadkov) 
je v glavnem zaključena. Stroji v 
liniji vratnih kril so postavljeni na 
temelje in imajo izdelane že eks- 
hvaštrske cevne povezave. Izdelava 
ogrevanja v obstoječi hali je zalclju-
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cena, prav tako glavnina elektro ko
mandne omare pri strojih na glavni 
vod. Na energetskem objektu se de
la zaključujejo. Napravljen je hla
dni tlačni preizkus kotla in toplo
vodnega cevnega omrežja. Težava je 
še vedno v tem, da z izvajalcem to
varniškega dimnika nismo uspeli 
najti obojestranske rešitve tako, da 
bomo dela oddali drugemu izvajal
cu ter ga bomo predvidoma lahko 
montirali v mesecu maju 1977. Šele 
ko bo dimnik postavljen na temelj 
bo mogoče kotel tudi zakuriti. V 
glavnem potekajo na tem objektu

zaključna dela in montaža dimnih 
instalacij. Kljub obilnim nalogam 
pa nam delno še povzročajo težave 
neizvršenega dela v lastni režiji za
radi katerih se je zgodilo, da izva
jalci instalacij niso mogli pravo
časno nadaljevati z deli. Zaradi po
večanega obsega del smo povečali 
tudi invest-team za izvdebo rekon
strukcije in razdelili naloge s toč
nimi zadolžitvami. Vsak član teama 
je zadolžen s točno konkretnimi na
logami za katere bo tudi odgovarjal.

Med najbolj pereče probleme, ki 
ovirajo dokončanje del na investi
ciji so: dimnik, sekundarni toko
krog, stiskalna linija OTT in po
trebna finančna sredstva ter nji
hova pravočasna zagotovitev.

Sekundarni tokokrog je bil pri 
nabavi uvožene strojne opreme iz
puščen z namenom, da se izdela do
ma. Proizvajalec stiskalne linije 
OTT je tako rešitev odvrgel s tem, 
da v primeru domače izdelave ne 
prevzame odgovornost za garancijo 
delovanja linije.

Na ta način so bili prisiljeni ome
njeno napravo naročiti pri njemu 
in s tem doseči garancijo za ne
moteno delovanje celotne linije.

Naprava je naročena in bo dobav
ljena v mesecu aprilu 1977. Zaradi

slabega poslovnega uspeha v letu 
1976 smo se znašli v položaju, ko 
nam primanjkuje lastnih sredstev 
za dokončanje rekonstrukcije. Od 
planiranih 6.968,520 din lastnih sred
stev smo uspeli zbrati le 3.844.520 
din ker preostalih potrebnih last
nih sredstev v znseku 3.124.000 din 
ne bomo uspeli zbrati bomo morali 
prositi za pomoč v kreditu.

Trenutno smo uspeli od SGP Gra
dišča dobiti kredit v višini 1.500.000 
din ostalo polovico manjkajočih 
sredstev za dokončanje pa bomo 
pokrili z lastnimi sredstvi.

Dokončno smo določili rok pri
četka poizkusnega delovanja linije 
za obdelavo vratnih kril, kateri je 
bil pogojen z dokončanjem montaže 
elektro instalacij in odsesovalnega 
sistema MOLDOW.

Prihod nemških monterjev film: 
OTT, Brandt, Hesseman, Tonvege, 
Koch in VVemhoner je napovedan 
za 18. aprila 1977. V tem času bo 
mogoče ugotoviti dejanske kapacite
te linije in posameznih strojev ter 
samo delovanje naprav.

Skozi poizkusno proizvodnjo v la
kirnici opažamo obilne težave, ki 
se kažejo na liniji za površinsko ob
delavo vratnih kril kot so pomanj
kljiva izvedba, kvaliteta obdelovan- 
cev po končni obdelavi ter režim 
odsesovanja in ostale klime.

Po večkratnih obljubah nemških 
proizvajalcev, da bodo posredovane 
pomanjkljivosti odpravili smo do
bili obvestilo, da bodo napake od
pravljene vzporedno z montažo no
ve linije.

Delo nadzornih služb poteka za
dovoljivo. Posebno pa moramo ome
niti ažurno in kvalitetno nadzorova
nje s strani nadzornega za toplo
vodne instalacije, ki nam je stro

kovno pomoč nudil tudi pri pri
pravi veljavne tehnične dokumenta
cije.

Poleg omenjenih težav, ki nas 
spremljajo in se z njimi vsakodnev
no srečujemo bomo morali ob za
ključku rekonstrukcije dokončati 
še:
manjkajočo zanko hidrantskega 
omrežja, sekalni stroj z instalaci
jami, adaptacijo sušilne komore, lo
vilec odpadnih vod, ekshaustroske 
naprave, brusilnice za rezila in adap
tacijo proizvodnje prostora v vra- 
tami.

Po pregledu napredovanja del po 
terminskem planu ter montažnih 
preizkusov linije za strojno obde
lavo vratnih kril je sklepati, da bo 
poizkusna proizvodnja stekla v me
secu maju 1977 kar pa je v skladu 
s proizvodnjim planom za letošnje 
leto.

V primeru pravočasne rešitve na
stalih problemov bomo z veliko na
porov uspeli ustvariti zastavljene 
roke in s tem dokončanjem rekon
strukcije po terminskem planu.

S tem ko bo rekonstrukcija teh
nično dokončana pa ne smemo mi
sliti, da je to že zagotovilo za ne
moteno proizvodnjo. Med pomemb
nejšimi činitelji za čimbolj še izko
riščanje strojne linije je uspešna po- 
učitev in priučitev vseh delavcev, 
ki bodo sodelovali v delovnem pro
cesu te delovne enote. (Delavci na 
strojih, mojstri, vzdrževalci itd.). V 
ta namen so bile organizirane ek
skurzije v sorodne lesne obrate in 
daljše delo praktične narave. Po
sebno važno za nemoteno proizvod
njo so priprava surovin in repro 
materialov ter planiranje izdelkov. 
Vzporedno z novo modernejšo in 
boljšo proizvodnjo bo potrebno 
spremeniti tudi dosedanji način or
ganizacije, planiranja, terminiranja, 
ter izdelavo delovnih nalogov na 
enostavnejši in hitrejši način.

Posebno važno bo vzdrževanje 
strojne linije in posameznih stro
jev, ki mora biti preventivnega zna
čaja. Že manjši zastoj bo povzro
čil izpad proizvodnje, nedoseganje 
plana in s tem tudi izpad planira
nega dohodka.

Ne smemo pozabiti na nenehno 
izpopolnjevanje tehnologije, racio
nalizacijo proizvodnje ter iskanje 
novih tipov izdelkov, ki so pogoj 
za uspešen razvoj temeljne organi
zacije v prihodnosti. Poudaril bi še, 
da je za tako proizvodnjo potreben 
strokovno močan krog strokovnja
kov, ki bo kos zahtevnim razvojnim 
nalogam.

Takega strokovnega teama pa v 
naši temeljni organizaciji nimamo 
(teh. priprava dela) je pa nujno po
treben.

Na koncu se moramo vsi skupaj 
zavedati, da bomo le z vestnim iz
polnjevanjem zadnjih nalog uspeli 
prebroditi težavno stanje in dosegli 
zadane cilje.

M. F.

Montažna dela v Borovnici
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Poslovanje parketame Verd s pogledom na tekoče leto
Poslovanje v preteklem letu je 

bilo nadaljevano z negativnimi sta
nji poslovanja in pozitivnimi pre
miki začetimi že v letu 1975. Z 
gledišča trženja naših proizvodov 
je naraščal pozitiven trend v pro
izvodnji kolonialnega pohištva za 
izvoz; padala pa je prodaja stavb
nega pohištva — vhodnih in garaž
nih vrat na notranjem tržišču. Ta 
gibanja so imela najgloblje posle
dice v proizvodnji. Po zastoju v le
tu 1975, oživljena proizvodnja sto
lov je zahtevala povečano oskrblje
nost s kvalitetnimi surovinami, ki 
pa jih je na trgu primanjkovalo. 
Oskrba ni bila zadovoljiva in se je 
stabilizirala šele v drugem polletju. 
Nadaljevala se je tudi v letu 1975 
začeta razširitev asortimana v tipih 
izdelkov in vrstah končave — finiša 
z vsemi spremljajočimi problemi. 
V drugem polletju se je pričelo tu
di izrazitejše pomanjkanje delavcev. 
Ustalitev proizvodnje je zaradi ta
kih pogojev potekala počasi. Pri
sotni pa so vsekakor bili tudi sub
jektivni vzroki počasnega napredo
vanja, ki jih še ni uspelo tekom le
ta odpraviti.

V proizvodnji stavbnega pohištva 
smo pričeli poslovno leto z rekord
nimi zalogami, ki so bile enake pol
letni planirani proizvodnji. V taki 
situaciji in na oceni tržnosti se je 
reorganiziralo proizvodnjo na eno 
samo izmeno, delavce druge izmene 
pa premestilo v proizvodnjo stolov. 
Prodaja se je normalizirala v sred
njem obdobju leta, tako da so bile 
zaloge razprodane v jesenskem delu 
sezone in je pričelo primanjkovati 
iskanih izdelkov. Pričela se je po
novna organizacija druge izmene, 
s težavami količinske in kvalitetne 
oskrbe s surovinami in pa pomanj
kanjem delavcev. Tako, da lahko 
ugotovimo, da je bilo leto 1976 kriz
no za proizvodnjo vratame.

Ti v grobem navedeni pogoji so 
imeli največji vpliv na realizacijo 
stolarne, ki je dosegla plan s 94 % 
kljub tržni količinski konjunkturi 
in vratarne s 94,6 % (rebalansirane- 
ga — popravljenega plana) oziroma 
z 61,2 % plana za leto 1976.

Žaga je realizirala plan s 107,4 %. 
To nam ne sme dajati občutka, da 
so bili pogoji proizvajanja optimal
ni; temveč ugotovitev, da je bil 
pogoj oskrbljenosti s surovinami 
vzeto letno (ne sezonsko) zadovo
ljiv in primerno izrabljen.

V okviru žage je še frižarna, ki 
je realizirala plan s 56,3 %. Njena 
realizacija je po eni strani rezultat 
spreminjevalnega potrebnega obse
ga njenih uslug in pa seveda niha
nja kapacitet s premeščanjem de
lavcev za osnovno nalogo — potrebe 
pri žaganju.

V okviru stolarne moramo ome
niti tudi grobo z realizacijo plana 
102 %. Na njen obseg ima največji

vpliv oblika nabavljene surovine. 
Največji je ta pri največji udelež
bi žaganega lesa (domači in kup
ljeni). TOZD je tako realiziral plan 
proizvodnje s 95 %. Upoštevajoč vse 
težave gospodarjenja lahko ugodno 
ocenjujemo doseženi rezultat.

Pri zaposlovanju se je nadalje
vala problematika pridobivanja no-

Gradnja nove žage na Verdu

vih delavcev. Deficitarnost domače
ga področja zahteva organizacijo 
daljšega lastnega prevoza in pa za
poslovanje delavcev iz drugih re
publik, pri čemer se javlja povečana 
potreba urejevanja primernih sta
novanjskih kapacitet. Takih delav
cev je okrog četrtina vseh zaposle
nih. Že reševanje obstoječe situaci
je bo dolgotrajno, povečanje pa še 
daljše. Situacijo bo potrebno bolj
šati tudi z intenzifikacijo proizvod
nje, ki vsebuje red, disciplino, 
zmanjševanje škarta, izkoriščanje 
surovin, materiala, delovnega časa, 
racionalizacije, tehnične izboljšave 
in podobno. Pozitivna posledica bo 
povečana produktivnost, manjša po
treba po novih delavcih, povečan 
dohodek in tako tudi povečana mož
nost reševanja tega perečega vpra
šanja. Stanovanjski prispevek ima
mo povečan na 8 % stopnje. To je 
povečalo možnosti reševanja in je 
bilo tako kupljenih 5 stanovanj, ne
kaj delavcev pa je dobilo stano
vanje tudi preko solidarnostnega 
sklada. Razdeljeni so bili tudi kre
diti v višini 43 st. milijonov indi
vidualnim graditeljem. Vsekakor bo 
potrebno ta problem reševati skup
no z delavci in banko, ki pripravlja

nove oblike stanovanjskega varče
vanja in kreditiranja.

Važno vplivno področje v gospo
darjenju predstavljajo medsebojni 
odnosi v TOZD, delovni organiza
ciji in odnosi navzven, izhajajoči iz 
združevanja dela in sredstev v sa
moupravni skupnosti. Določen raz
voj je opazen, vendar ga bo po

trebno pospešiti s pravilnim razu
mevanjem in izvajanjem duha in 
vsebine Zakona o združenem delu. 
Pojavljajo se tudi konfliktne situ
acije med funkcijami vodenja in 
samoupravljanja, ker včasih manj
ka ločnica med njima. Nedosledno 
izvajanje delovnih nalog in napak 
se ne sme skrivati za samouprav
ljanjem, prav tako tudi ne obratno. 
Široko, demokratično, angažirano 
razpravljanje je na mestu in po
trebno v fazi dogovarjanja in spreje
manja. .V času dela in izvajanja pa 
red in disciplina. Pri tem je važna 
informiranost, ki je sicer dosegla 
izboljšanje, vendar še ne zadovo
ljive optimalne kvalitete in pred
stavlja kvaliteto po kvalitetnem pre
miku delegatskega sistema in same 
oblike informiranja.

Organizacija vodenja proizvodnje 
je pokazala določene hibe, ki so se 
v preteklem letu skušale odpravljati 
z več ali manj uspeha. Akcija je v 
teku in bo nadaljevana v tekočem 
letu. Njena vsebina je v dopolnitvi 
sistema, kadrovanja in evidenci, kar 
naj da osnovo za odgovornost, do
slednost, vestnost, red in disciplino 
pri izvajanju delovnih nalog. Prav ti 
vplivi so imeli največje negativne 
posledice na notranjem področju
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vplivnosti gospodarjenja TOZD. 
Spremembe so take, da ne bodo 
predstavljale organizacijsko oviro 
pri načrtovani novi samoupravni or
ganiziranosti.

Tem vplivom moramo pridružiti 
še vpliv nagrajevanja po delu. To 
področje je potrebno dopolniti z 
razširjanjem normativov na vsa de
lovna mesta, oziroma na izvrševanje 
vseh delovnih nalog v TOZD v indi
vidualni ali skupinski obliki, kar naj 
bo poleg osnov temelj za delitev 
oziroma udeležbe posameznika v 
masi, celotna masa pa v odvisnosti 
od poslovnih rezultatov.

Poslovni rezultati so prav gotovo 
odvisni tudi od urejenega varstva 
pri delu, požarne varnosti in zaščite 
družbene imovine, samozaščite. Pri 
teh vprašanjih je potrebno nadalje
vati z začetimi, odkrivati in odprav
ljati stanja, ki so še aktualna in 
akutna, se pa tudi nenehno in na 
novo pojavljajo.

Materialno osnovo proizvajanja 
izboljšujemo z investiranjem. V 
srednjeročnem programu razvoja 
smo si zastavili na tem področju 
cilje, ki pa jih ne dohitevamo. V 
preteklem letu je z zakasnitvijo ste
kla investicija v izgradnji žage, ki 
bo končana letos. V planu investicij 
za letos pa so podane zahteve v 
treh stopnjah prioritete. Realizacija 
bo odvisna od možnosti in zmož
nosti, tako za enostavno kot razšir
jeno reprodukcijo.

V začetem planskem letu ogrožajo 
uspeh gospodarjenja naraščajoče 
nabavne cene surovin in materialov 
za vse delovne enote. Pri žagi in 
vratami pa nastopa poleg tega še 
problem količinske oskrbe hlodov 
in posameznih vrst žaganega lesa.

Problematiko nabave surovin bo 
potrebno sanirati, oziroma stabili
zirati z ustreznimi samoupravnimi 
sporazumi in vertikalno dohodkov

no povezavo, ki se bo morala na
daljevati tudi v prodaji.

Smo pravzaprav med dvema pri
tiskoma. Pritiskom naraščajočih cen 
surovin, materialov, obveznosti; 
skratka stroškov in pritiskom pro
dajnih cen, ki jih ne moremo ust
rezno dvigati ne na domačem trgu, 
še manj pa v izvozu. Realizacija

izvoza predstavlja 71 % naše proda
je. Na srečo kažejo prognoze vsaj 
količinsko konjunkturo, če se lahko 
tako izrazimo. To pomeni, da je 
potreba trga po naših izdelkih, da 
jih lahko proizvajamo in prodamo 
v skladu z našimi kapacitetami, ven
dar po priznanih tržnih cenah. Ima
mo torej možnost in odgovornost, 
da s skupnimi združenimi zmožnost

mi maksimalno izkoristimo notra
nje lastne (domače) vplive na re
zultate gospodarjenja. Ti vplivi pa 
so na kratko: organizacija, vodenje, 
red, disciplina, izkoriščanje materi
alnih sredstev, delovnega časa, suro
vin repromateriala, varnost pri de
lu, požarna varnost, inovacije, za
ščita družbene imovine.

V preteklosti so bili doseženi do
bri rezultati z angažiranim priza
devanjem samoupravnih organov, 
družbeno političnih organizacij in 
večine delavcev TOZD. Prav njihove 
pobude in hotenja so nam lahko 
garant, da bomo v teh prizadeva
njih še hitrejši in uspešnejši.

D. P.

Slovesnost pri podelitvi stanovanj v Borovnici

Dodelitev stanovanj borovniškim delavcem
Ob koncu preteklega leta so bili 

prvim stanovalcem 24 — stanovanj
skega bloka B-4 v Borovnici izročeni 
ključi. Gradnja se je pričela v letu 
1974 katera je polovico sofinanciral 
solidarnostni sklad za potrebe de
lavcev, polovico pa delovne organi
zacije LIKO Vrhnika, TOZD Tovar
na vrat Borovnica, DONIT, Medvo
de, TOZD Felonit Borovnica in osta
le organizacije, ki izbirajo tonamen- 
ska sredstva.

Stanovanje iz solidarnostnega 
sklada so dobile socialno ogrožene 
družine med njimi tudi mlade dru
žine, katerih člani so zaposleni v 
omenjenih organizacijah združene
ga dela.

Stanovanja, katera je financirala 
naša delovna organizacija so dobili: 
Hribar Joži, Bogataj Andrej, Oj- 
stršek Maks, Dobrovoljc Marjan,

Trček Valentin, Peklaj Dana in No
vak Gabrijela.

Poleg teh pa so stanovanja iz 
solidarnostnega sklada in iz naslova 
mladih družin dobili še: Trošeljac 
Anka, Žitko Alojz, Jereb Antonija 
in Kulundžič Franjo.

Stanovanja je tako dobilo 11 dru
žin katerih eden ali oba člana sta 
zaposlena v naši temeljni organi
zaciji.

Slovesnost ob podelitvi ključev 
novim stanovalcem je otvoril pred
sednik Krajevne skupnosti Borovni
ca tov. Miha Strgar, ki je poleg 
tega omenil, da je želja vseh obča
nov, zgraditi še več tako namenskih 
stanovanj, stavb v centru Borovni
ce, kjer bodo imeli krajani na vo
ljo usluge Ljubljanske banke, PTT 
ter ostale prepotrebne prostore.

Slovesnosti so s kratkimi pozdrav
nimi besedami priključili še tov.

Grampovčan — predsednik solidar
nostnega sklada, pri SO Vrhnika, 
ter predstavnik SIS tov. Otrin Jože 
in ostali.

Ključe delavcem naše TOZD je 
pred vsakim stanovanjem predal 
predsednik DS tov. Srečko Novak 
in stanovalcem ob tem zaželel ugod
no bivanje.

Poleg omenjenega načina zbira
nja sredstva za solidarnostno grad
njo pa v naši organizaciji združe
nega dela poteka zbiranje sredstev 
za individualno gradnjo katero bo
do v veliko pomoč graditeljem.

Omenimo naj, da je poleg zgra
jenega samskega doma to že dru
ga uspešna zaključena akcija kot 
rezultat usmerjene družbene stano
vanjske gradnje, v naši delovni or
ganizaciji.

M. F.



NAŠE DELO STRAN 9

II HI LES IIHILES IIHILES IIHILES IIHIIES

NOVOLES
NOVO MESTO

Nepregledni Roški gozdovi, kate
rih lastnik je bil grof Aueršperg, so 
bili pogoji za razvoj lesne indu
strije na vznožju Roga, kjer je bila 
že približno leta 1870 ustanovljena 
žaga v Soteski. Prav to žago sma
tramo danes za zanetek današnjega 
Novolesa, ki nosi naziv »NOVOLES«, 
lesni kombinat Novo mesto — Stra
ža, n.sol.o.

Pa si poglejmo vse temeljne or
ganizacije združenega dela, ki se 
združujejo v delovno organizacijo 
»NOVOLES«.

L TOZD tovarna drobnega pohi
štva ima še predvojno zgodovino 
saj je znana po izdelavi lesenih otro
ških igrač v Ljubljani in Šoštanju. 
Leta 1947 sta se ta dva obrata zdru
žila in se preselila v Novo mesto. 
Zaradi vse večjega prodora kovin
skih in plastičnih igrač je tovarna 
zašla v proizvodne težave in se le
ta 1954 priključila Novolesu, nato 
pa se je leta 1964 preselila v Stra
žo, kjer je začela s proizvodnjo gu
galnikov, ki jih v glavnem izvažamo, 
in sicer v ZDA 80 % do 90 % ostalo 
v zahodno Evropo. Ta TOZD je glav

ni izvoznik v Novolesu. Letna pro
izvodnja gugalnikov vseh vrst je 
okrog 200.000 kom.

2. TOZD Tovarna plastificirane 
iverice in Žaga Soteska.

Kot smo se v uvodu omenili je 
to naj starejša zasnova naše delov
ne organizacije, ki pa med vojno 
ni obratovala, saj se je precej nje
nih delavcev borilo v vrstah NOB. 
Po vojni, leta 1948, je bila Žaga pre
novljena, deset let kasneje pa se 
je proizvodnja žaganega lesa raz
širila še na proizvodnjo luščenega 
furnirja za sedeže. Leta 1973 je za
čela obratovati v Soteski Tovarna 
plastificirane iverice; letno izdela 
okrog 325.000 kvadratnih metrov 
plastificirane iverice, ki služijo za 
obode predalov. V tej temeljni orga
nizaciji predelajo letno tudi 14.000 
kubičnih metrov jelovine.

3. TOZD Tovarna stilnega pohi
štva.

Tudi ta tovarna ima že predvoj
no zgodovino. Leta 1935 so v tej 
tovarni začeli s proizvodnjo par
keta, ki je s proizvodnjo parketa 
prenehala leta 1968, ko je naša de

lovna organizacija začela s povsem 
novo proizvodnjo »stilnega pohi
štva«. Proizvodni prostori so bili za 
novo proizvodnjo dokaz neprimerni, 
zato smo v letih 1975 in 1976 ob
novili proizvodne prostore in do
bili okrog 2000 m2 novih površin. Iz
delke prodajamo v glavnem na do
mačem trgu, zlasti v SR Srbijo, 
v zadnjem času pa tudi v tujino 
v SSSR.

4. TOZD Žaga Straža
Žaga v Straži je bila ustanovljena 

leta 1922 in se je v naslednjih letih 
razširila za parilnico, zaboj arno in 
parketamo. Leta 1954 je prišla v 
sklop Novolesa. Zaradi zelo zasta
rele tehnologije je bila leta 1970 
zgrajena nova moderna žaga z zelo 
veliko kapaciteto, saj ima nova ža
ga enako proizvodnjo zmogljivost 
kot stara Žaga v Straži in Soteski 
skupaj. Del proizvodnje je name
njen za TOZD Tovano drobnega po
hištva, ostalo pa v izvoz. Letno se 
razžaga okoli 20.000 m3 bukovine, 
15.000 m3 jelovine in 5000 m3 exota. 
Proizvodnja je zelo mehanizirana 
in je udeležba fizičnega dela mini
malna.

5. TOZD Tovarna vezanih plošč
Tovarna vezanih plošč je bila

zgrajena leta 1959 z namenom, da 
se čim bolj izkoristi lesna masa 
Dolenjske in njene okolice. Mora
mo reči, da je to nalogo izpolnila, 
saj sedaj že dalj časa vozimo su
rovino tudi iz drugih republik in 
sicer iz SR Hrvatske in SR BiH. 
Proizvaja vse vrste vezanih plošč, 
stranski proizvod pa so šivani za
boji. Največ vezanih plošč gre v iz
voz (Italija, Libija in nekatere drža
ve Bližnjega vzhoda).

V prihodnosti nameravamo to 
proizvodnjo preusmeriti v drugo.

6. TOZD Tehnično energetske sto
ritve

Ta temeljna organizacija je bila 
konstituirana leta 1973 in je v njo 
vključena vsa remontna dejavnost 
in proizvodnja električne energije, 
komprimiranega zraka in tehnolo
ške vode. Naša delovna organizaci
ja, kjer je okrog 80 % potreb po 
električni energiji smo s svojo kot
larno, kjer izkoriščamo odpadli les.

7. TOZD Tovarna ploskovnega po
hištva

Proizvaja in montira vse vrste po
hištva in ostalih lesnih finalnih pro
izvodov. Glavni izdelek je pohištvo 
modemih oblik (spalnice, dnevne so
be, itd.), ki se prodaja v glavnem 
na domačem trgu, v zadnjem času 
pa tudi na inozemskem trgu.

Ta TOZD je v sestavi naše de
lovne organizacije od leta 1970, ko 
se je tedanje podjetje Opremales, 
priključilo k nam.Detajl iz NOVOLESA
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8. Tovarna akrilnih proizvodov
Zaradi vse večjega pomanjkanja

lesa se je v letih 1972 in 1973 naša 
delovna organizacija odločila za 
preusmeritev v nelesno proizvodnjo. 
Tako je v letu 1974 začela z delom 
ta tovarna kot popolnoma nova pro
izvodnja. Proizvaja akrilne plošče 
in izdelke iz teh plošč. To so svet
lobne kupole, svetlobni trakovi, itd., 
ki se uporabljajo v gradbeništvu. 
Iz akrilnih plošč izdeluje tudi razna 
druga svetlobna telesa kot so so
bne svetilke, kopalniški programi 
in tako naprej.

9. TOZD Tovarna Dvor
Tudi ta TOZD je ena mlajših, saj 

je bila priključena Novolesu šele 
leta 1974. Pred priključitvijo je bilo 
to splošno mizarstvo, po priključku 
pa smo začeli s proizvodnjo pisar
niške opreme, v letu 1976 pa s pro
izvodnjo večjih gugalnikov.

10. TOZD Sigmat Brestanica
Preusmeritev v nelesno proizvod

njo, ki smo jo omenili pri tovarni 
akrilnih proizvodov je narekovala, 
da smo v letu 1976 priključili naši 
delovni organizaciji tudi delovno 
organizacijo Sigmat. Do priključit
ve je proizvajala za mešalce za be
ton, industrijska nihalna vrata, itd. 
Po uvedbi naše proizvodnje akrilnih 
proizvodov je Sigmat dopolnjeval 
to proizvodnjo z izdelavo podnožij 
za svetlobne kupole in svetlobne 
trakove, kar je sedaj njihov glavni 
proizvod.

Za potrebe temeljnih organizacij 
pa je tudi ustanovljena tudi delov
na skupnost skupnih služb, ki jo 
sestavlja pet sektorjev, in sicer:

— splošni sektor
— finančni sektor
— komercialni sektor
— gospodarsko-planski sektor
■— investicijsko razvojni biro.
V kratkem nameravamo začeti s 

proizvodnjo kopalniškega programa 
v Metliki, ki bo koristil kot osnov
no surovino akrilno ploščo in pla- 
stificirano iverico.

V srednjeročnem obdobju 1976 do 
1980 ne nameravamo graditi novih 
proizvodnih zmogljivosti, ampak ob
noviti in modernizirati dosedanje. 
Tako nameravamo rekonstruirati to
varno drobnega pohištva, tovarno 
ploskovnega pohištva itd.

DRUŽBENI STANDARD
Stanovanjska problematika je bi

la v naši delovni organizaciji ved
no ospredju pozornosti celotnega 
družbenega standarda. V preteklih 
letih je bila na prvem mestu in
dividualna stanovanjska izgradnja, 
saj je bilo vsako leto okrog 100

Člane delovne skupnosti vabimo k 
sodelovanju, in sicer s članki ali 
raznimi vprašanji na katere želijo, 
da prejmejo določene odgovore.

prosilcev za stanovanjski kredit. V 
zadnjem času pa smo se bolj posve
tili družbeno usmerjeni gradnji. V 
letošnjem letu nameravamo zgra
diti v sodelovanju s stanovanjsko 
skupnostjo in ostalimi OZD v Straži 
28 stanovanj, do konca leta 1980 
pa še okrog 30. Poleg tega pa v No
vem mestu za potrebe strokovnja
kov kupimo letno 3—4 stanovanja. 
V ta namen tudi izločimo določen 
del sredstev iz dohodka.

Malo manj pozornosti smo do 
sedaj posvečali rekreaciji in orga
nizaciji dopustov delavcev. V ta 
namen smo leta 1974 kupili 8 avto 
prikolic in del počitniškega doma 
Suha krajina v Poreču. V prihod
nje nameravamo v ta namen storiti 
nekaj več.

Prehrana na delovnem mestu je 
urejena. V letu 1975 smo odprli po
polnoma novo menzo, kjer je na 
voljo topla malica, kosilo in suha

malica. Pripravljamo pa se še na 
prehrano za diabetike in več vrst 
tople malice.

Športna dejavnost je organizira
na v okviru športnega društva, ki 
ima več sekcij: mali nogomet, od
bojka, kegljanje, namizni tenis, pla
vanje itd.

Udeležujemo se tudi vseh tekmo
vanj v občinskem merilu (sindikal
ne športne igre) in v okviru lesne 
industrije (lesariade) kjer žanjemo 
kar dobre uspehe, kljub temu da 
nimamo delavca, ki bi se z rekre
acijo ukvarjal profesionalno.

Kulturni dejavnosti smo se v zad
njem času po akciji ZKS, človek de
lo, kultura, zelo posvetili, moramo 
pa reči, da smo tudi do sedaj mar
sikaj storili. Imamo svojo godbo na 
pihala, v Soteski deluje KUD »Zar
ja«, ki mu finančno pomagamo, or
ganiziramo po TOZD slikarske raz
stave in podobno.

PROIZVODNJA OZD NOVOLES PO TOZD PO STALNIH CENAH V LETIH 
1960, 1965, 1970, 1975, 1980

TOZD 1960 1965 1970 1975 1980

TOZD TSP 13.583 13.949 27.778 70.783 185.000
TOZD TDP 12.373 20.233 40.457 70.570 161.000
TOZD TVP 12.967 30.198 61.491 72.678 96.600
ŽAGA STRAŽA 7.096 12.658 24.418 89.433 104.800
ŽAGA SOTESKA 8.796 14.780 21.727 44.497 118.600
TOZD TPP — — 19.973 47.907 94.000
DVOR — — — 13.047 28.600
TOZD TAP — — — 24.227 101.700
TOZD TES — — — 23.104 39.700
SIGMAT — — — — 29.300
METLIKA — — — — 80.000
DSSS — — — — —
»NOVOLES« 54.915 91.818 195.844 456.246 1.045.300

ŠTEVILO ZAPOSLENIH •

TOZD 160 1965 1970 1975 1980

TOZD TSP 115 118 173 305 397
TOZD TDP 242 299 305 343 452
TOZD TVP 246 278 378 380 360
TOZD ŽAGA STRAŽA 59 61 74 161 209
ŽAGA SOTESKA 77 78 79 69 103
TOZD TPP — — 119 179 226
TOZD VOR — — — 64 56
TOZD TAP — — — 55 80
TOZD TES 16 24 37 119 140
SIGMAT — — — 75 82
METLIKA — — — — 70
DSSS 50 44 113 154 185
NOVOLES 805 902 1278 1904 2360

M. G.
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Pomembne obletnice
Letos se bomo s posebno pozor

nostjo, spoštovanjem ter ljubeznijo 
spominjali dveh izjemno pomemb
nih mejnikov iz zgodovine razredne
ga in narodnostnega boja delavske
ga razreda jugoslovanskih narodov 
za njegove pravice: 40-letnice pri
hoda tovariša TITA na vodstvo par
tije, ki sovpada z njegovo 85. let
nico rojstva in 40-letnico ustanovit
ve KP Slovenije. To sta ločnici, ki 
sta ustvarili temelje v revoluciji in 
narodnoosvobodilnem boju, pridob
ljenemu lastništvu delavcev nad 
proizvajalnimi sredstvi, katerega 
vrh je zakon o združenem delu, 
ki smo ga za dan republike lani 
plebiscitarno potrdili vsi jugoslo
vanski delavci.

Osrednja proslava bo 16. aprila 
na Čebinah, kjer je bila pred štiri
mi desetletji slovenska partija usta
novljena. Ustanovni kongres KP Slo
venije se je vršil 18. aprila 1937 v 
kmečki hiši Čebine 4, v zasavskih 
krilih nad Zagorjem in Trbovljami.

Rudarski revirji so med obema 
vojnama, predvsem v letih 1937 do 
1941, po prihodu tov. Tita na vod
stvo partije, predstavljali tisto sre
dišče delavskega razreda na sloven
skem, v katerem se je v vseh ak
cijah rudarjev in delavcev neposred
no odražala politika in aktivnost 
komunistične partije Slovenije v bo
ju za
— enotnost delavskega razreda,
— delavske interese in pravice,
— obrambo pred fašizmom.

Partija se je v slovenskem pro
storu številčno, organizacijsko in 
idejno okrepila, postala je odločilen 
politični faktor. Izkušnje, ki jih je 
delavski razred pridobil v pretekli 
letih revolucionarnega boja, so ko
munistom pomagale, da so kljub 
nasilju in drugim oblikam prega
njanja uspešno prilagajali svoje po
litične in ekonomske akcije takrat
nim okoliščinam ilegalnega in jav
nega delovanja.

O pomembnosti in pripravah na 
proslavljanje obeh štiridesetletnic 
bodo sredstva množičnega obvešča
nja od dnevnega tiska do televizije 
odi greda pomembno vlogo. S tem 
člankom želimo vzbuditi širši inte
res med člani delovne skupnosti in 
v okviru naših možnosti prispevati 
svoj del k pomembnosti obletnic, ki 
jih letos praznujemo. J. U.

Koledar prireditev 
v občini

19. april — svečan sprejem Tito
ve štefete pred domom JLA na Vrh
niki ob 15.15 uri

Svečan sprejem zvezne štafete — 
pred avtobusno postajo v Borov
nici ob 15.35 uri.

NOSILEC OK ZSMS

22. april — občinska proslava ob 
40. letnici KPS prihoda tovariša Ti
ta na čelo partije in njegovega 85. 
rojstnega dne — združeno s spre
jemom članov v Zvezo komunistov.

NOSILEC: Občinski komite ZK 
in posebni odbor za poslave v me
secu aprilu, skupno z odborom za 
proslave v občini Vrhnika.

23. april — Pohod mladine po par
tizanskih poteh.

NOSILEC: OK ZSMS in Občinska 
zveza za telesno kulturo.

27. april — DAN OF
Organizator in nosilec: 10 P OK 

SZDL in KK SZDL.
1. Krajše svečanosti ob spomin

skih ploščah, kjer so bili ustanov
ljeni prvi odbori OF

2. Podelitev srebrnih priznanj OF
3. Podelitev bronastih priznanj OF
4. Podelitev pismenih priznanj za 

delo v DOP in organih KS.

30. APRIL — PRAZNOVANJE DE
LAVSKEGA PRAZNIKA

Organizator in nosilec: OK SZDL 
in DPO

1. kresovanje po okoliških hribih
Arpil in manj — Razstava olj sli

karja partizana Aca Dremlja »Do
lomitski ciklus«

Razstava del »Partizanski obrazi« 
iz albuma grafik Božidarja Jakca.

Razstava knjig o TITU in Titovih 
knjig.

NOSILEC: Osnovne organizacije 
ZK in posebni odbor za proslavo.
6. MAJ — OBČINSKI PRAZNIK

Organizator in nosilec: SO Vrhni
ka in DPO.

1. Slavnostna seja SO s podelit
vijo plakete Ivana Cankarja.
SLAVNOSTNE SEJE V VSEH OZD 
IN KRAJEVNIH SKUPNOSTIH

NOSILEC: Osnovne organizacije 
ZK, 00 ZSMS, KO ZZB, KK SZDL 
in Osnovne organizacije zveze sindi
katov.

13. in 15. MAJ — Pionirsko re
publiško prvenstvo v šahu.

NOSILEC: Šahovsko društvo Vrh
nika, OK ZSMS Vrhnika.
23. MAJ — DAN MLADOSTI

Organizator in nosilec: OK ZSMS
1. sprejem pionirjev v ZSMS (00 

ZSMS na osnovnih šolah)
2. slavnostna seja OK ZSMS, po

delitev priznanj mladini.

14. in 15. MAJ — REPUBLIŠKO 
PIONIRSKO PRVENSTVO V ŠAHU

NOSILEC: Šahovsko društvo Vrh
nika, OK ZSMS.

23. MAJ — Otvoritev fotografske 
razstave »40 let Titove poti« in raz
stava Titovih knjig in knjig o Titu.

NOSILEC: Dom JLA
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Miha Marinko v 
razgovoru z ured
niki glasil delov
nih organizacij

Deveto srečanje samoupravljalcev

25. MAJ — DAN MLADOSTI
Organizator in nosilec: OK ZSMS
1. sprejem pionirjev v ZSMS (00 

ZSMS na osnovnih šolah)
2. slavnostna seja OK ZSMS, po

delitev priznanj mladine DPO in 
mentorjem ZSMS

3. razglasitev najboljše 00 ZSMS
MAJ: ŠPORTNA OLIMPIADA 
MLADIH

Organizator in nosilec: OK ZSMS 
in OTKS

3. JULIJ — pohod pripadnikov 
TO, mladine in borcev po kurirskih 
poteh na bazo 17

NOSILEC: posebni odbor za pro
slave, Občinski odbor ZZB, Štab TO, 
OK ZSMS

4. julij — srečanje kurirjev na 
bazi 17

NOSILEC: posebni odbor za pro
slave ZZB, TO
22. JULIJ — DAN VSTAJE

Priložnostne proslave.
Organizator in nosilec: 00 ZZB 

NOV
17. JULIJ — 18. JULIJ

Organizator in nosilec: Šahovsko 
društvo Vrhnika. Državno prvenstvo 
v šahu za mladinke.

11. SEPTEMBER — 3. SREČANJE 
AKTIVISTOV OF IV BORCEV NOV 
NOTRANJSKE

Organizator in nosilec: OK SZDL 
občin Cerknica, Logatec, Vrhnika, 
Vič — Rudnik

1. NOVEMBER — DAN MRTVIH
Organizator in nosilec: 00 ZZB 

NOV in KK SZDL
29. november — srečanje nekda

njih SKOJ-evcev
NOSILEC: posebni odbor za pro

slave
29. NOVEMBER — DAN REPUB

LIKE
Organizator in nosilec: OK SZDL 

in KK SZDL
9. DECEMBERA do 18. DECEM

BRA — DNEVI MLADINE
Organizator in nosilec: OK ZSMS 

in uredništvo mladine
22. DECEMBER — DAN JLA
Organizator in nosilec: OK ZSMS 

in V. P. 5312 ter dom JLA Vrhnika
DECEMBER
Organizator in nosilec: skupnost 

otroškega varstva. Novo letno praz
novanje otrok.

VSAKDO LAHKO 
POSTANE REDNI ALI 
OBČASNI DOPISNIK 

»NAŠEGA DELA«

V dneh od 15. do 16. februarja 
1977 je bilo v Kragujevcu že deveto 
srečanje samoupravljalcev iz vse Ju
goslavije. Ni naklučje, da je prav 
Kragujevac vsakoletni gostitelj teh 
srečanj. V februarskih dneh leta 
1876 so bile v tem srbskem mestu 
prve delavske demonstracije, pod 
imenom »Crveni bar jak« (rdeči pra
por). Mesto ima bogato zgodovino, 
saj je bilo med drugim tudi prestol
nica stare srbske države. Hitrejši 
prodor kapitalizma je v Srbiji po
vzročil njen intenzivnejši ekonomski 
in politični razvoj. Kmetijstvo je 
bilo tedaj najmočnejša panoga in 
zato je industrija šeile v tem času 
beležila prve korake. Osnova raz
voja industrije je bila vojaška to
varna v Kragujevcu, ki je zaposlo
vala okoli 600 delavcev in je pred
stavljala zametek industrializacije 
Srbije.

Po zlomu Prve proletarske revo
lucije v Evropi so se v tem kraju 
s krepitvijo vloge delavskega raz
reda pojavile prve zahteve po samo
upravi pod vodstvom Svetozarja 
Markoviča. Borba proti birokraciji 
ter želja po samoupravi v vseh obli
kah družbenega življenja so bile 
glavne zahteve vseh naprednih sil

v Srbiji. Zaradi angažiranosti delav
cev vojne tovarne, obrtnikov, inte
ligence, prosvetnih in kulturnih 
ustanov je bilo družbeno življenje 
v Kragujevcu zelo dinamično.

Aktivnost delavcev državne Topo- 
livnice je pomagala pri reševanju 
važnih problemov. Ustanovljena sta 
»Bolesnička kasa« in »Radnički 
fond« kot prve ustanove socialnega 
zavarovanja v Srbiji.

Svetozar Markovič, ki je v Kra
gujevcu našel dobra tla za svojo 
akitvnost je v jeseni leta 1873 usta
novil časopis »Javnost«, v katerem 
je opisoval vse važne probleme, 
svoje socialistične ideje pa je širil 
še v listu »Oslobodenje«. Okrog se
be je zbral vrsto somišljenikov, po
slancev narodne skupščine in pre
ko njih dosegel spremembe in do
polnitve Zakona o občinah, ki so 
vsebovale elemente samouprave, 
uspešno izvedene »noveberske« vo
litve v občinsko upravo ter kot 
najvažnejše demonstracije CRVENI 
BARJAK.

Po volitvah v novembru 1875 leta 
je tako občinska uprava prišla v 
roke naslednikom Svetozarja Mar
koviča, ki je uspešno nadaljevala 
začeto delo. Nasprotniki seveda ni
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so mirovali, predvsem pa ne tako 
imenovana liberalna garda in poli
cija, ki sta skušali dokazati nepra
vilnosti delovanja občinske uprave. 
Dosegli sta celo ponoven zbor, na 
katerem naj bi izglasovali nezaup
nico tedanjim odbornikom. Ta zbor 
je bil 15. februarja 1876, vendar so 
napredne sile tudi tedaj potrdile 
svojo odločnost in ponovno izglaso
vale zaupanje občinski upravi. Na
predni meščani Kragujevca so ta 
dan proslavili kot velik dogodek v 
borbi med silami reakcije s povorko 
po mestu. Tega shoda se je udeleži
lo okoli 500 delavcev in drugih. Z 
rdečo zastavo na čelu, na kateri je 
bilo na obeh straneh izpisano »SA
MOUPRAVA« in himno francoskih 
revolucionarjev, ki je dala še sve- 
čanejši poudarek temu manifestu, 
je povorka s ponosom in navduše
njem obšla večji del mesta ob vzkli
kanju: »Živela samouprava« — »Ži
vela svoboda!«

Po končanem pohodu je bila rde
ča zastava izobešena na občinski 
stavbi kot znak zmage.

Takoj po demonstracijah je bilo 
aretiranih precej aktivnih Kragujev- 
čanov. Izdan je bil ukaz, da se v 
primeru nepokorščine lahko tudi 
strelja na njih. Demonstranti so bili 
zaprti pod obtožbo organizacije de
janja, ki pomeni izdajo. Delavci, 
udeleženci pohoda pa so bili od
puščeni iz tovarn.

Vendar pa vse to ni zmanjšalo 
pomena te velike zmage, saj nobena 
sila ni zatrla želje naprednih ljudi 
da svobodno izražajo svojo voljo in 
da so sami aktivni ustvarjalci svo
jega časa in boljše prihodnosti, saj 
je prav Rdeči prapor pomenil pri
hodnost.

Že takratno vzklikanje demon
strantov »Kdor ne dela — naj ne je« 
je bilo zamišljeno kot nov odnos do 
dela, kot osnove ljudske eksistence. 
To kar so demonstranti imenovali 
»ideal prihodnosti« se uresničuje še
le danes kot so dani pogoji za raz
voj naše samoupravne socialistične 
družbe.

Deveto srečanje samoupravljalcev 
v Kragujevcu je letos obravnavalo 
časovno najbolj aktualno temo: ure
sničevanje zakona o združenem de
lu, zlasti pa problematiko samo
upravnega združevanja dela in sred
stev. Da je bila izbrana prav ta te
ma tudi ni slučaj saj si v praksi 
nasprotujeta teoretična ugotovitev, 
da naj z rezultati dela in dohod
kom razpolaga tisti, ki ga ustvarja, 
ter med praktičnimi največkrat ne- 
samoupravnimi posegi v delitev ta
ko ustvarjenega dohodka. Navskriž
ja so se v dosedanji praksi prikazo
vala ne le v odnosih delitve med 
združenim delom in državo, temveč 
tudi znotraj organizacije združene
ga dela in med njimi samimi. Vzrok 
tem navskrižjem so največkrat ne- 
spoznanja in nepriznanja dejstev, 
da je vsak s pomočjo sredstev v 
družbeni lasti ustvarjeni dohodek 
družbeni dohodek in da naj o nje
govi samoupravni delitvi za potre

be družbene reprodukcije odloča le 
tisti, ki ga ustvarja.

Dr. Tihomir Vlaškovič, ki je kot 
slavnostni govornik na srečanju po
dal svoj referat je med drugim 
poudaril, da mora biti osnovno iz
hodišče, da družbena lastnina nad 
dohodkom pomeni zahtevo, da z do
hodkom razpolagajo in o njegovi 
delitvi odločajo tisti, ki ga ustvar
jajo — to so neposredni proizvajal
ci. Danes smo na začetku te druge 
etape razvoja samoupravnih odno
sov, ki naj se razširijo na celovita 
gibanja družbene reprodukcije v 
najširšem pomenu besede. Treba bo 
še marsikaj razčistiti v dohodkov
nih odnosih znotraj organizacij 
združenega dela samih. Razčiščeva
nje tega pa zna biti mnogo kje 
lažje kot pot do spoznanja, da je 
družbeni dohodek enoten in celovit 
in da ga lahko le smotrno in spora
zumno delimo na splošno, skupno 
in osebno porabo. Med sklepi de
vetega srečanja »Rdeči prapor« je 
bilo poudarjeno predvsem nasled
nje: »V procesu svobodne menjave 
dela dobivajo delavci s področja iz
obraževanja, znanosti, kulture, 
zdravstva, socialne zaščite in drugih

družbenih dejavnosti dohodek in to 
odvisno od prispevka njihovega de
la pri ustvarjanju nove vrednosti v 
proizvodnji, večanju storilnosti ce
lotnega družbenega dela in razvoja 
družbe kot celote. Ti odnosi se mo
rajo odraziti v sistemu samouprav
nega interesnega organiziranja.«

Minulo srečanje samoupravljalcev 
je bilo za nadaljnji razvoj samo
upravnih odnosov v naši družbi ze
lo koristno,, saj je bilo podano pre
cej tehtnih pripomb, ki jih je upo
števati pri vsakodnevnem uresniče
vanju določil Zakona o združenem 
delu. Delegati, ki so podali referate 
na srečanju pa žal niso nakazali ka
ko so nastale probleme iz samo
upravne prakse praktično tudi re
šili. Pogrešati je bilo predvsem di
skusije in izmenjavo izkušenj dele
gatov za okroglo mizo, ki bi poma
galo razrešiti še marsikateri pro
blem.

Ob koncu smo vsi zaželeli obilo 
uspehov delegatom na jubilejnem 
desetem srečanju samoupravljalcev, 
ki bo v prihodnjem letu in katere
mu bo predsedoval tov. Edvard Kar
delj, član predsedstva SFRJ.

Sodelavec, Martin Rebolj, na svojem delovnem mestu

cU&em članom delo o ne dkupnoMi, 
občanom občine O^t^nika 
in po&loonim pattneejem 

čestitamo k

Z. mCLfriL, ptazniku cLeia
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Naš portret
Da ne bi vedno predstavljali so

delavcev z najdaljšim stažem v pod
jetju naj vam tokrat pove o svo
jem delu in težavah predsednica 
domskih skupnosti na Verdu Rajh 
Anica.
Kraj rojstva?

Rojena sem bila na lepi sončni 
Štajerski blizu Ormoža v revni de
lavski družini. Ko mi je bilo ko
maj dve leti smo se preselili v Ko
čevje kjer sem preživela svoja šol
ska leta in ta kraj imam tudi za 
svoj domači kraj.

Kaj te je napotilo od doma in kdaj 
si prišla na Vrhniko oziroma na 
Verd?

Eno leto po šoli sem ostala pri 
starših in iskala primerno zaposli
tev, ki je pa takrat v Kočevju ni
sem našla. Pot me je vodila v Ljub
ljano z mnogimi željami kot vsake
ga mladega človeka, da dobim zapo
slitev in se osamosvojim. Dobila 
sem delo kot gospodinjska pomoč
nica pri pet članski družini. Delo 
ni bilo težko in tudi gospodinjskih 
del sem se nekoliko priučila vendar 
pa je bilo prostega časa zelo malo. 
Odločila sem se da si poiščem delo 
v industriji, katerega sem tudi do
bila v Parketarni Verd kjer sem 
od 1973 leta dalje.

Kako se počutiš v novem kraju?
Ta kraj se mi zelo dopade ker je 

lepa okolica in tudi živahnosti je 
zame dovolj. Do doma, se mi zdi, da 
ni velike daljave in večkrat obi
ščem starše in ostale svojce. Tudi 
dopust največ koristim kar tu na

Vrhniki, saj mi za kakšno večje de- 
tovanje zmanjka denarja.

Tvoje delovno mesto in počutje pri 
delu?

Delam na več delovnih mestih, 
pretežno pa na krivljenju naslonjal. 
Zelo si želim da bi imela bolj stal
no delo saj bi bil tako tudi delovni 
učinek in zaslužek boljši. Čeprav 
imam osebni dohodek samo zase 
moram reči, da si zadnje čase ne 
morem kaj prida prihraniti. Med 
sodelavci se počutim še kar dobro,

odnose imamo zadovoljive in tudi 
z mojstri se mi zdi da ni iskati 
boljših odnosov.

Stanuješ v samskem domu in kak
šni se ti zdijo odnosi med sostano
valci?

Tukaj se pa ne morem pohvaliti 
z odnosi in tudi disciplina ni na za
vidljivi ravni kakor tudi ni naj
boljše vzdrževanje stanovanjskih 
stavb. Na sestanku stanovalcev sem 
bila izvoljena za predsednico dom
skih skupnosti kar pa pri takih po
gojih ni ravno lahko delo saj sem 
včasih brez moči ker ni pravega 
razumevanja in sodelovanja. Tudi 
kot hišnik ne morem mnogo vplivati 
na red v bivalnih prostorih in zu
nanji izgled pred stavbami. Želim 
si da bi vsi stanovalci bili bolj so
odgovorni za red in zunanji izgled 
stanovanja saj bi to mnogo pripo
moglo k boljšim odnosom in pri
hranilo mnogo hude krvi. Bolj bi se 
moral vsak zavedati da je to last 
nas vseh in da gredo stroški raznih

nepotrebnih popravil iz naših skup
nih dohodkov.

Imaš kaj pripomb na prehrano v 
tovarni?

Tu bi lahko dejala da kvaliteta 
zelo niha. Pred meseci lahko rečem, 
da marsikdo ni bil zadovoljen sedaj 
se je pa zelo popravilo in si vsi že
limo, da bi kvaliteta ostala in se po 
malem še izboljšala vsaj glede na 
pestrost da ni tako enolična. Ver
jetno bo treba v prihodnosti razmi
šljati tudi o dveh različnih obrokih, 
da delavec lahko vsaj malo izbira 
in vzame kar mu najbolj ustreza za 
zdravje in tudi za apetit.
Ali boš ostala za stalno na Vrhniki?

Na to je težko odgovoriti in tudi 
razmišljala nisem o tem. Če se mi 
bo ponudila kje prilika boljšega živ
ljenja se mu verjetno ne bom od
rekla.

In na kraju, kaj predlagaš, da bi 
bilo v bodoče čimbolje?

Nekaj predlogov sem že naštela 
vendar naj na kraju izrazim še že
ljo da bi podjetje kar najbolje po
slovalo in da bi vsi z marljivim de
lom pripomogli k dvigu osebnega 
standarda nas vseh kar bi tudi 
marsikoga obdržalo dalj časa v pod
jetju in ne bi iskali zaposlitve dru- 
gje.

Hvala Anica. K. S.

ŠALE
OBLEKA PO MERI...

Janez se je odločil za obleko po 
meri.

— Pri prvem pomerjanju je kro
jač ugotovil, da se suknjič zelo lepo 
prilega, po hrbtu, samo držati se 
mora nekoliko sključeno.

— Pri drugem pomerjanju je mo
ral nekoliko dvigniti levo ramo.

— Pri tretjem pomerjanju ni bilo 
napak pod pogojem, da desno ramo 
potisne malo naprej.

Ko je potem koračil Janez v novi 
obleki po cesti so se mimoidoči ob
račali za njim s pripombo: »Ubogi 
revež ... krojača ima pa zares do
brega.«
OBLJUBA...

Mož je imel navado ob vsakem 
družinskem sporazumevanju pri
merjati svojo boljšo polovico s kra
vo. Ko je bilo ženi tega dovolj je 
postavila zakon na kocko in izsilila 
obljubo, da ne bo nikoli več pri
merjana z domačimi živalmi.

Ob prvem usklajevanju nasprot
nih stališč je mož zavedajoč se dane 
obljube, zabrusil ženi: »če nisi ta
koj tiko, te bom mahnil med roge!«
SODOBNEJE...

»Prisegam pri zvezdah.«
»Kaj zvezde, priseži na nekaj brez 

česar res ne moreš živeti.«
»Prav, prisegam pri mesečni pla

či.« J. U.

Sodelavka, Rajh Anica, na delovnem mestu v Parketarni Verd
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Vesti iz TOZD
Prihodi in odhodi delavcev od 1. 

januarja do 31. marca 1977

TOZD PARKETARNA VERD

Prišli:

Ivič Ana, Veljanovski Milica, Pra- 
nič Ankica, Cvijanič Marko, Mitrič 
Miroslav, Milajevič Ristana, Zarič 
Milanka, Rogar Milka, Delanovič Ra- 
miza, Petrovčič Anton, Štulanovič 
Rasima, Bilbija Jovanka, Rizvič Še
rif, Draškovič Gani j a, Alijačič Meh- 
med, Ivanovič Dragomir, Markovič 
Dragica, Rus Anton, Bilbija Smilja
na, Hašič Ibrahim, Durič Handija, 
Stojankovič Vitomir, Božinovič Du
šan, Kosovič Zdenka, Osmanagič Be- 
čir, Sarajkič Rada, Šumatič Vuko- 
sava, Mustadanagič Rerida, čošič 
Vlagan, Salkič Redžo, Dukič Bajero, 
Mlakar Marjan, Gorjanc Andrej, Se- 
limovič Zukan, Vuleta Nedeljko, Ro
gar Gordana, Gajdina Ivan, Dukič 
Sulejman, Mijovič Mirko.

Odšli:
Ružič Silvana, Bedekovič Štefan, 

Perič Zoran, Bevčič Nadja, Pečanin 
Mehmedalija, Aliča j ič Hasan, Bogo- 
jevič Andža, Grom Stane, Rizvič Še
rif, Osmanagič Bečir, Dormiš Bog
dan, Hribar Drago, Valjanovski Mi
lica, Lukič Dragoslava, Gabrovšek 
Ivanka, Pejič Doma, Mrak Milena, 
Peruzin Anica, Šabec Marija, Aliča- 
jič Muhmed, Tušar Ivana, Trček 
Ana.

Najbrž se vam bo zdelo malo čud
no, da vam piše preprost dijak, ki 
vaš zanimiv časopis dobi preko svo
je mame. Taki mulci kot sem jaz, 
kar rabijo denar, zato sem bil pri 
vas zaposlen dober mesec in pri
znati moram, da sem videl veliko 
novega, meni koristnega, a bilo je 
tudi precej takega, kar bi lahko od
pravili in zavoljo tega sem se vam 
oglasil.

Ne pišem, da bi kritiziral maj stre 
in šefe, kot je to v navadi, kajti 
delal sem v oddelku stolame, kjer 
sem vsaj jaz imel okrog sebe dobre 
ljudi. Ker nisem posebno obilen, 
mi je bila tudi vaša malica všeč, 
dasiravno je tu nastajalo največ za
pletov. Kadarkoli sem sedel za mizo 
in pospravil že polovico malice, so

TOZD TOVARNA VRAT 
BOROVNICA

Prišli:
Stepanovič Radojka, Potočnjak 

Marija, Tumbas Mirjana, Klančar 
Franc, Ivanovič Kata, Bedrač Mir
ko, Pernek Ivan, Stipančevič Bože
na, Vrbič Zoran, Jakič Drago, Savič 
Džurica, Bogunovič Antonija, Man
dič Miloš, Dujakovič Savica, Jakič 
Borka, Telban Irena, čošič Arif, 
Šraj Barbara, Nikolič Milenko, Isa- 
kovič Adim, Jularič Jero, Bešič Mu- 
harem, Španič Andželko, Eljarovič 
Zijad, Tirič Mustafa, Mršič Lucija,

Odšli:
Miloševič Džurdž, Suhadolnik Fra

či, Bizjak Jože, Pavlovič Anton, Le- 
kanovič Jelica, Koren Srečko, Tel
ban Irena, Perkovič Ivanka, Šučur 
Savka, Drašler Vera, Debevc Vera, 
Kocenovič Nedo, Gal Josip, šušak 
Boško, Biler Zdravko, Zorman Mar
jan, Kocjan Janez, Čovič Sele, Po
držaj Ivan, Suhadolnik Marija, Mo
čivnik Emil, Pavič Hasan, Miloševič 
D j uro, Grom Marjan, Savič D jurica.

SDS SKUPNE SLUŽBE
Prišli:

Turšič Marjetka.
Odšli:

Gale Vladimir, Rotar Franc.
J. U.

me zmotile delavke, češ, da je miza 
zasedena. Kasneje sem ugotovil, da 
so to tiste, tukaj najdlje zaposlene, 
katerih govoren j e še zdaleč ni spa
dalo v jedilnico, da ne govorim 
o njihovem mnenju do sodelavcev 
in mojstrov.

Drugo kar je, je v tovarni veliko
krat slišati tožbe, da se mladi in 
stari ne razumejo dobro. Kako naj 
se razume mlado dekle iz Bosne, ki 
vzame pri malici pet kosov kruha 
in ga potem zunaj, vpričo priletne 
slovenske žene, ki se zaveda kaj je 
to kruh, vrže v grmovje? Ako, vedo 
kaj je kruh tisti, ki so občutili gro
zote vojne, predobro ve družina, 
kjer zasluži eden, kaj je to kruh. 
Tisto dekle ni najbrž tega še nikoli 
občutilo, kdove, kje je njena kul

tura. Morda bi se le potrkali po 
prsih vsi parketarji in parketarke, 
ter pomislili, ali je kulturno kleti 
na delovnem mestu. Naj le razmisli 
mlado bosansko dekle, če je rav
nala prav, ko je poslala starejšo 
slovensko ženo v ..., ker jo je do- 
tična le opozorila, da se kruha ne 
meče za plot.

Sedaj na koncu boste mislili, da 
sem tudi jaz nekulturen, ko si pri
voščim takih nekulturnih besed v 
vaš časopis pisati. Še enkrat vam 
povem, ni lepo kleti, še manj kruha 
stran metati in tudi človeka med 
malico ni lepo od mize poj ati, še 
bolj nečloveško pa je klevetati delo 
mojstrov in sodelavcev za njihovim 
hrbtom. F. T.

Sodelovanje 
pevskih zborov

Večkratni pogovor o sodelovanju 
oziroma o skupnem nastopu moških 
pevskih zborov iz LIKO Parketarna 
Verd in Gasilski pevski zbor »Ru
dolf Božič« iz Radomelj se je le 
uresničil.

Prvič sta zbora nastopala 11. mar
ca v Radomljah, drugi skupni na
stop pa v soboto 9. aprila ob 20. 
uri na Vrhniki. Sprejem našega pev
skega zbora je bil zelo lep in pri
srčen, kar je pokazala tudi publika 
s svojim aplavzom, prireditelji pa 
so po koncertu pripravili dobro za
kusko in tudi osušena grla so se 
dokaj močno navzlažila.

Pevski zbor »Rudolf Božič« iz Ra
domelj šteje 28 članov. Ustanovljen 
je bil na pobudo gasilskega društva 
in deluje že vrsto let. Njihov vodja 
je naš rojak Stane Habe, ki uspeš
no opravlja dolžnosti zborovodje.

Moški pevski zbor »PARKETAR
NA« Verd pa je bil ustanovljen 1973 
leta na pobudo DS za proslavo 100- 
letnice Parketarne Verd. Zbor vodi 
požrtvovalni zborovodja Tone Jur
jevčič. Zbor je uspešno nastopal na 
več samostojnih koncertih, snema
nju na RTV, sodelovanju na pev
skih revijah in raznih proslavah. Za 
letošnje leto je sprejet še obsežnej
ši program, poleg snemanja na RTV 
Ljubljana prireditev samostojnega 
koncerta narodnih, umetnih in tujih 
pesmi, gostovanje na raznih prire
ditvah po Sloveniji, največ priprav 
pa je sedaj pred gostovanjem v Ita
liji, kjer bomo imeli nastop pobra
tenemu mestu Gonars. K. T.

In kultura in kruh in...
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UREDNIŠKI ODBOR: NAŠE DELO, glasilo delovne skupnosti Lesnoindustrijski kombinat »LIKO« Vrh
nika, ureja uredniški odbor: Janez USENIK (odgovorni urednik), Miroslav Hanžel, Stane Knapič, inž. Franc 
Lenaršič, Cvetka Mazi, Franjo Modrijan, Janez Nagode, Rado Ogrin, Matija Pečkaj, Alojz Sajovec, Jakob 
Susman, Stane Urh — Naslov uredništva: Lesnoindustrijski kombinat »LIKO« Vrhnika, Cankarjev trg 4, 
Vrhnika — Tiska Železniška tiskarna v Ljubljani


